
یـــز و درشـــت صنعتـــی و غیرصنعتی کشـــور و ســـهم اندک  مشـــکلات ر
دانشـــگاه ها در ارائـــه راهکارهـــای عملی و علمی موضوعی اســـت که 
طی ســـال های اخیر و با افزایش تحریم ها، بیش از پیش به چشـــم آمده 
است. از طرف دیگر بالا رفتن هزینه ها و وابستگی کامل دانشگاه ها به 
بودجه های نفتی باعث شده وضعیت آنها طی سال های اخیر از لحاظ 
منابع مالی با چالش های جدی همراه شده و طبیعتا فشار مضاعفی به 
بودجه عمومی برای رفع نیازهای مالی آن ها وارد شود. اتفاقی که باعث 

کی روی  شـــده تا رئیس جمهور در مراســـم آغاز ســـال تحصیلی آب پا
یخته و از آنها بخواهد برای رفع نیازهای مالی شان  دست دانشگاه ها ر
به ســـمت درآمدهای اختصاصی حرکت کنند. درآمدهایی که هرچند 
امروز عمده آن از حوزه آموزشـــی تامین می شـــود، اما واقعیت آن اســـت 
که با مدل آموزشی کنونی بعید است آورده چندانی را برای دانشگاه ها 
به ارمغان آورد. قراردادهای پژوهشی و کسب درآمد از ماحصل علمی 
دانشگاه، مسیر دیگری است که می تواند ضمن آورده های قابل توجه 
مالی، مشـــکلات بخش های صنعتی و غیرصنعتی را حل کند؛ هرچند 
رســـیدن بـــه آن هـــم با موانـــع خاص خـــود را دارد. از یک طـــرف صنایع 
تمایلـــی به رفـــع و رجوع کردن مشکلات شـــان از طریق صنعت ندارند 

یگر باعث شـــده  و به نظر می رســـد نبود ادبیات مشـــترک بین این دو باز
عملا شـــرایط به نفع هیچ کدام حرکت نکند. مســـئله ای که باعث شـــد 
به ســـراغ روح الله طالبی، معاون پژوهشـــی دانشگاه علم و صنعت برویم 
و از او درباره چرایی ســـطح اندک قراردادهای پژوهشـــی در دانشگاه ها 
و همچنیـــن چگونگـــی برون رفت از این وضعیت ســـوال کنیم. او معتقد 
اســـت کارویـــژه لازم، ایجاد صندوق های ســـرمایه گذاری در حوزه های 
مختلف است تا از این طریق بتوان سرمایه صنایع کوچک را تجمیع و به 
دانشگاه ها تزریق کرد. طالبی می گوید اجرای ماده 13 قانون جهش تولید 
دانش بنیان می تواند ســـهم قابل توجهی در افزایش انعقاد قراردادهای 

پژوهشی داشته باشد. 

اصلی ترین چالش در افزایش تعداد قراردادهای پژوهشـــی در دانشـــگاه ها از 
نگاه شما چیست؟ 

 در پاســـخ به این ســـوال باید مقدمه ای را بگویم. مســـئله اول اینکه در حوزه 
ارتباط صنعت و دانشگاه دو دیدگاه متفاوتی وجود دارد. نباید فراموش کرد 
یادی را منتظر  که زبان صنعت، زبان محصول است و صنعت نباید زمان ز
بماند تا به محصولی دســـت پیدا کند؛ چرا که اتفاقا می خواهد در کمترین 
زمان ممکن به خواسته اش برسد. همچنین صنعت نمی تواند گلوگاه داشته 
باشد؛ چرا که در این صورت  خط تولیدش متوقف می شود و به همین دلیل 
زمان برای صنعت از اهمیت بالایی برخوردار اســـت. به همین دلیل اســـت 
گر محصولی حتی با کیفیت پایین تر به دست صنعت  که می بینیم بعضا ا
برســـد، ترجیح صنعت آن اســـت که از این محصول اســـتفاده کرده و منتظر 
، دانشگاه ها زبان علم  کیفیت نماند اما در طرف دیگر رسیدن به محصول با
و دانـــش را دنبال می کنند و این مســـئله هـــم در مقطع تحصیلات تکمیلی 
نمود بیشـــتری دارد، همچنین مدت زمان به نتیجه رســـیدن پروژه ها نسبت 
یم، مســـئله مهم دیگر آن  به صنعت طولانی تر اســـت. از همه اینها که بگذر
یف می شـــود، نیازمند آن است  اســـت که وقتی پروژه ای در دانشـــگاه ها تعر
کـــه در مـــرز علـــم حرکت کند. این هم خاصیت دانشـــگاه اســـت که تفاوت 
اصلـــی بـــا صنعت دارد. یعنی گاهی اوقات بـــه دلیل اینکه صنعت در علم 

از لحاظ زمانی عقب تر از دانشـــگاه اســـت، بعضا دانشـــی که در دانشـــگاه 
ی در صنعت ندارد و همین خود یکی از مســـائلی  یف می شـــود، طرفدار تعر
اســـت که نزدیک شـــدن صنعت و دانشـــگاه را با سختی روبه رو کرده است. 

نقش اساتید در بالا رفتن سهم قراردادهای پژوهشی را چقدر پررنگ می دانید؟ 
امـــروز اســـاتید دانشـــگاه یکـــی از وظایف خود و حتی هویت علمی شـــان را 
ارتبـــاط بـــا صنعـــت می دانند و تـــلاش می کنند هـــر چه بیشـــتر بتوانند این 
ارتباط را تقویت کنند. به خصوص نسل جدید اساتید این مسئله را سرلوحه 
ی شان قرار داده اند. اما اینکه چطور می توان وضعیت این حوزه را تقویت  کار
کرد، دیدگاه های مختلفی وجود دارد. نگاه کنید امروز بخش قابل توجهی از 
بودجه دانشـــگاه های پیشـــرفته از محل وقف و بعضا از طریق حمایت های 
دولتـــی صـــورت می گیرد، یعنی به جای اینکه دانشـــگاه وابســـته به صنعت 
ی  خصوصی شود به این حمایت ها وابسته است. مسئله دیگر اینکه بسیار
از صنایع ما در کشـــورهای پیشـــرفته، گرنت های خوبی را برای دانشـــگاه ها 
یـــف می کننـــد کـــه برخـــی از این گرنت ها بـــه اندازه کل بودجه پژوهشـــی  تعر
ید  دانشگاه های کشور است. قطعا این رقم قابل توجه می تواند منجر به خر
تجهیـــزات بـــه روز و افزایـــش پشـــتوانه مالی دانشـــگاه ها شـــده و در مباحث 
ینه شود. قطعا چنین گرنت هایی  دانشجویی برای حوزه آموزشی و رفاهی هز
باعث می شـــود دانشـــگاه ها بتوانند از محققان ثابت بهره مند شـــوند، یعنی 
بتواننـــد حقـــوق کافی را به این محققان بدهند، درحالی که متاســـفانه امروز 
در دانشـــگاه های مـــا بحـــث محققـــان ثابتی که بتوانند در کنار اســـاتید کار 

یم.  کرده و دارای حقوق ثابت باشـــند را ندار

صنایـــع چقـــدر رغبـــت به عقد قـــرارداد در عرصه های مختلف با دانشـــگاه ها 
دارند؟ 

ی اند  قطعا یکی از مولفه های اثرگذار برای افزایش این قراردادها، صنایع مادر
کـــه می تواننـــد در کنـــار دانشـــگاه ها قـــرار بگیرنـــد. البتـــه ما می توانیـــم ابعاد 
متفاوتـــی از ایـــن حمایت هـــا را داشـــته باشـــیم. به طـــور مثال ما امـــروز ماده 
یم که بـــه برخی از صنایع تکلیف  13 قانـــون جهـــش تولیـــد دانش بنیان را دار
ینه کردهـــای مالیاتی را در کارهای  گر می خواهند برخـــی از هز می کنـــد کـــه ا
پژوهشـــی مصـــرف کننـــد، این امکان را خواهند داشـــت البته به این شـــرط 
ینه کردی را از طریق ســـامانه اعلام شـــده دنبال کنند، همچنین  که چنین هز
هر دانشـــگاهی هم می تواند تا یک ســـقف مشـــخصی از این قانون استفاده 
کند. اما چالش اساســـی در این زمینه آن اســـت که صنایع ما هنوز اعتماد 
کامل را به این ماده قانونی ندارند. به همین دلیل باید یک ســـری نهادهای 
بالادســـتی در اینجا کمک کنند و شـــاید بهتر اســـت صندوق هایی در این 
زمینـــه شـــکل بگیـــرد. طبیعتـــا صنایع بزرگی کـــه گاهی باید صدهـــا میلیارد 
یف  مالیـــات بـــه دولت بدهند، باید بتوانند پروژه هایی را با دانشـــگاه ها تعر
ی از این مباحث تحقیقاتی را به صورت پروژه های تحقیقاتی  کرده و بسیار
گر این اتفاق بیفتد یک جهش بســـیار خوبی  یف کنند. ا در دانشـــگاه ها تعر
در قرارداد دانشـــگاه ها رخ می دهد. قطعا همین که قراردادهای صنعتی به 
ی از دانشجویان تحصیلات تکمیلی شرایط  دانشگاه ها سرازیر شوند، بسیار
متفاوتی خواهند داشـــت. مســـئله مهم آن اســـت که ما باید به این ســـمت 
یم که محققان ثابتی را در دانشگاه ها داشته باشیم، یعنی دانشگاه باید  برو
بتوانـــد بـــا چنین محققانی قـــرارداد ببندد تا از این طریق بتوانیم از خدمات 
آنها اســـتفاده کنیم. مســـئله دیگر آنکه این محققان می توانند به عنوان یک 
پشـــتوانه اساســـی به اســـاتید دانشـــگاه ها کمک کرده و کارهای تحقیقاتی و 

صنعتی اســـاتید را  بیشـــتر از قبل جلو ببرند. 

چرا تا امروز ماده 13 قانون جهش تولید دانش بنیان آنطور که باید مورد توجه 
صنایع و دانشـــگاه ها قرار نگرفته است؟ 

اتفاق مهمی که باید بیفتد، آن است که این ماده قانونی  باید به عنوان یک 
یت گرا کردن دانشگاه هاست  تکلیف محسوب شود. مسئله بعدی نیز مامور

که می تواند بسیار اثرگذار باشد، یعنی باید حیطه کار دانشگاه ها مشخص 
شود تا صنایع مادر بتوانند در کنار این دانشگاه ها قرار بگیرند. در این شرایط 
هم دانشگاه و هم آن صنعت مادر می تواند از ارتباط مشترکی که وجود دارد 
نفع کافی را ببرد. شـــاید بد نباشـــد در اینجا به این مســـئله هم اشاره کنم که 
ی از بحث های  استفاده از دانشگاه ها به عنوان نهادهای نظارتی در بسیار
یـــد و ورود کالاهای  ی بـــه ویـــژه اتفاقاتـــی کـــه در وزارت صمت برای خر داور
مورد نیاز می افتد، هم باید یکی از مواردی باشـــد که می تواند در این زمینه 
اثرگذار باشـــد، یعنی دانشـــگاه ها مشـــخص کنند که فلان محصول امکان 
تولید در داخل کشـــور را دارد یا خیر و این مســـئله می تواند به بحث انعقاد 
قراردادهای پژوهشـــی کمک کند. همین که دانشـــگاه بتواند به عنوان ناظر 
ســـوم در برخی از این مســـائل حضور داشته باشد رفته رفته می توان برخی از 

تی که در کشـــور وجود دارد را رفع کرد.  معضلات و مشـــکلا
ی از  از نـــکات مهمـــی کـــه بایـــد بـــه آن توجـــه ویـــژه کرد آن اســـت که بســـیار
گذار می شود، بحث  قراردادهای صنعتی که از طرف صنایع به دانشگاه ها وا
مفاصاحســـاب بیمه باید به ســـرعت انجام شـــده و بیمه ها بتوانند در اینجا 
نقش چابکی را داشـــته باشـــند. بالاخره اساتید و محققان ما در دانشگاه ها 
وقت شان را صرف کار علمی می کنند و مباحث مفاصاحساب که از طریق 
گر یک قرارداد بخواهد  بیمه ها انجام می شـــود مشـــکل ســـاز اســـت. یعنی ا
چندیـــن مـــاه معطل این اتفاق بماند قطعا نارضایتی هایی را ایجاد می کند. 

فکر می کنید دانشـــگاه ها در آینده چقدر می توانند به ســـمت کاهش اتکا به 
بودجه های دولتی حرکت کنند؟ 

دانشـــگاه ها در آینـــده بایـــد به ســـمت حل نیازهای اساســـی کشـــور حرکت 
کز می خواهند اتکاشـــان را به بودجه های عمومی  گر این مرا کننـــد؛ چرا کـــه ا
کشـــور کم کنند، ناچارند وظایفی که به عنوان نیازهای کشـــور برعهده آن ها 
گذاشته شده را به نحوه احسن انجام دهند. تحقق این مسئله هم نیازمند 
آن است که نیازهای موجود در صنایع مختلف به نوعی احصا شود، البته 
گر این ســـامانه بتواند  یم که به نظر می رســـد ا ســـامانه نان را در این زمینه دار
توســـعه بیشـــتری در راستای حل پروژه های کلان ملی داشته باشد تا از این 
طریـــق وزارتخانه هـــای ذیربط هم نقش بیشـــتری را در ایـــن زمینه ایفا کنند، 
وضعیـــت بـــه مراتب متفاوت تر خواهد شـــد. در هر حال ما هنوز در ابتدای 
یادی را انجام دهیم تا بتوانیم این چالش ها  یم و بایســـتی تلاش های ز مســـیر
ن داد واقعی برســـیم. خوشـــبختانه دانشگاه ها در  را تا حد امکان رفع و به برو
کید همیشگی مسئولان هم بوده، توانستند  حوزه مرجعیت علمی که مورد تا
به خوبی در چندین ســـال گذشـــته عمل کرده و رتبه های خوبی را در سطح 
منطقه و دنیا کسب کردیم، هرچند نباید این رسالت را کمرنگ کرد اما لازم 
اســـت نیازهای کشـــور به عنوان پیونددهنده دانشـــگاه با صنعت و جامعه 

هـــم بیش از پیش مورد توجه قرار بگیرد. 

مســـیر میان بر برای تحقق این مســـئله را چه می دانید؟ 
نکتـــه ای کـــه نمی تـــوان از آن غفلت کرد، آن اســـت که نهادهای ســـومی هم 
می توانیم به عنوان نهادهای رابط داشـــته باشـــیم که در چند ســـال گذشـــته 
صنایـــع دفاعـــی در ایـــن زمینه به خوبی ورود کرده و در کنار دانشـــگاه ها قرار 
گر دانشجویان علاقه مند بودند که در این پروژه ها مشارکت  گرفتند. یعنی ا
داشـــته باشـــند، صندوق های مرتبط با صنایع دفاع به خوبی از این مســـئله 
حمایت می کردند. از این رو معتقدم باید صندوق های مشخصی را داشته 
باشـــیم تا بتوانند حمایت های لازم را انجام دهند. مســـئله غیرقابل انکار آن 
است که قطعا تزریق بودجه از طریق صنایع کوچک به دانشگاه ها کار سختی 
گر به ســـمت ایجـــاد چنین صندوق هایـــی در عرصه های  خواهـــد بـــود اما ا
یـــم و بودجه صنایع کوچک را از طریق این صندوق ها تجمیع  مختلـــف برو
کنیـــم، حتمـــا اتفاقـــات خوبی در ایـــن عرصه خواهد افتاد. بـــه همین دلیل 
معتقدم لازم اســـت وزارت صمت و دیگر وزارتخانه ها هم از چنین ایده ای 

حمایت کرده و به ســـمت چنین صندوق هایی حرکت کنند. 

 معاون پژوهشی دانشگاه علم و صنعت در گفت وگو با »فرهیختگان«:

 پژوهشگران مستقل 
به قراردادهای صنعتی رونق می دهند

 معاون پژوهشی وزیر علوم 
به »فرهیختگان« خبر داد 

 صندوق عتف 
 یکصد میلیارد تومان 

به پژوهشگران اعطا کرد 
صندوق شـورای عالی عتف را باید یکی از صندوق های اصلی 
در تأمیـن منابـع مالـی بـرای انجـام فعالیت هـای پژوهشـی و رفـع 
کـه از  نیازهـای مالـی چنیـن فعالیت هایـی دانسـت. صندوقـی 
یـب اصـل ایجـاد آن در اسـفندماه سـال 98 تـا زمـان  زمـان تصو
آغـاز بـه کار فعالیتـش بـه صـورت رسـمی در آبان مـاه 1402 نزدیـک 
بـه 4 سـال زمـان بـرد تـا از ایـن طریـق فرصـت طلایـی برای حمایت 
کشـور از بیـن بـرود. از طـرف دیگـر بـر اسـاس  از پروژه هـای مهـم 
قانـون بودجـه قـرار بـود 60 درصـد از بودجـه پژوهشـی شـرکت های 
یـز شـود تـا عمـلا اعتبـارات  دولتـی و بانک هـا بـه ایـن صنـدوق وار
ایـن صنـدوق بـه حـد قابـل قبولـی برسـد، اتفاقـی کـه بـا حـذف این 
بنـد در قانـون بودجـه امسـال، عمـلا تکلیـف ایـن صنـدوق هـم در 

هالـه ای از ابهـام قـرار گرفـت. 
گفت وگـو بـا  یـر علـوم در  ز ن پژوهشـی و پیمـان صالحـی، معـاو
گفـت: »تنهـا محلـی  ق  بـاره منابـع ایـن صنـدو »فرهیختـگان« در
ق شـورای  یـق آن بـه صنـدو گذشـته منابـع مالـی از طر کـه سـال 
یـق شـد، همـان قانـون 60 درصـد بـود؛ یعنـی 60  عالـی عتـف تزر
کـه  درصـد بودجـه پژوهشـی شـرکت های دولتـی و بانک هـا بـود 
مبلغـی نزدیـک بـه 370 میلیـارد تومـان می شـد؛ امـا امسـال چـون 
ایـن مـاده قانونـی را در بودجـه نداشـتیم، عمـلا منابـع جدیـدی 
و  برگشـت   1404 بودجـه  لایحـه  بـه  موضـوع  ایـن  نشـد.  اضافـه 
ق هـم احیـا می شـود. البتـه در  همچنیـن ردیـف بودجـه صنـدو
ی را  حـال رایزنی هایـی بـا دولتیـم تـا بتوانیـم منابـع مالـی پایـدار
ینه کـرد  بـرای صنـدوق پیش بینـی کنیـم.« او ادامـه داد: »نحـوه هز
 60 ینه کـرد  در بحـث هز یعنـی  اسـت،  ق هـم مشـخص  صنـدو
درصـد بودجـه پژوهشـی شـرکت های دولتـی و بانک هـا مسـیر آن 
یت هـای  پیش بینـی شـده اسـت. یعنـی شـرکت ها و بانک هـا، اولو
پژوهشی شان فراخوان می شود و این فراخوان هم تعداد متفاوتی 
دارد و بعـد از احصـا، پروپـوزال نهایـی بـه دبیرخانـه شـورای عالـی 
ق  عتـف اعـلام و منابـع مالـی مـورد نیـاز آن نیـز از طریـق صنـدو
ظـرف دو سـه روز پرداخـت می شـود. تـا امـروز نیـز نزدیـک بـه 100 
میلیـارد تومـان از 370 میلیـارد تومـان اعتبـارات صنـدوق هـم در 

ینـه شـده اسـت.«  همیـن راسـتا هز
گفـت: »ایـن سـامانه در  بـاره فعالیـت سـامانه سـاتع  صالحـی در
یـم  ژه هایـی دار ز پرو حـال حاضـر فعـال اسـت و مـا نیـز تـا امـرو
بـه همیـن  یـا سـه سـال طـول می کشـد.  آن هـا دو  ز  ا برخـی  کـه 
بـه فعالیـت خـود ادامـه می دهـد  دلیـل ایـن سـامانه همچنـان 
متوقـف  نه  سـاما یـن  ا فعالیـت  ییـم  بگو کـه  نیسـت  این طـور  و 
رد  بـاره دسـتاو زارت علـوم در ن پژوهشـی و شـده اسـت.« معـاو
سـامانه نـان بـرای دانشـگاه ها گفـت: »نظـام ایده هـا و نیازهـا در 
کامـلا  برنامـه هفتـم و قانـون بودجـه امسـال آمـده و جایـگاه آن 
بـه  12 هـزار نیـاز در آن  بـه  مشـخص اسـت. همچنیـن نزدیـک 
را  یقی مان  تشـو سیاسـت های  دیگـر  طـرف  ز  ا و  رسـیده  ثبـت 
یـق ایـن سـامانه دنبـال می کنیـم. یعنـی در آیین نامـه  هـم از طر
کـه در تمـام هیئت امناهـا هـم مصـوب  یـژه دانشـگاه  اعتبـار و
یـق ایـن  گـر پایان نامـه و یـا رسـاله ای از طر شـده، قیـد کردیـم کـه ا
یـب دو یـا  یـژه ضر یافـت اعتبـار و سـامانه مصـوب شـود، بـرای در

سـه برابـری پیـدا می کنـد.« 
گـر فـردی 3 رسـاله  او بیـان داشـت: »بـه دانشـگاه ها اعـلام کردیـم ا
دکتـری و یـا 5 پایان نامـه از ایـن سـامانه داشـته باشـد، پایـه تشـویقی 
یافـت خواهـد کـرد. یعنـی امـروز سیاسـت های تشـویقی مان را بـه  در
سـمت این سـامانه آورده ایم. یعنی امروز این سـامانه بحث قانونی 
یـر علـوم نیـز  کراتـی کـه صـورت گرفتـه اسـت، وز دارد و بـر اسـاس مذا
ی مجلـس  یـم در درازمـدت بـا همـکار توجـه ویـژه ای دارد. امیدوار
بتوانیم منابع مالی را در صندوق شورای عالی علوم تصویب کنیم 

تـا به عنـوان پشـتیبان فعالیت هـای نـان 
عمـل کند.«

م  علـو یـر  ز و هشـی  و پژ ن  و معـا  
ن  نـا نه  ما سـا «  : د کـر ن  طر نشـا خا

را  موضـوع  همرسـانی  بحـث  ز  امـرو
بـا پژوهشـگران در دانشـگاه ها دنبـال 
از  هـم  مالـی  البتـه مباحـث  می کنـد، 

نه  ما سـا یـن  ا یـق  طر
ه ها  نشـگا ا د بـه 
می رسـد، امـا امـروز 

ر  مـا آ ن  ا نمی تـو
یـن  ا ز  ا قیقـی  د

ئـه  ا ر ا ه  ز حـو
 » . د کـر

اعطای بورس تحصیلی 
به دانشجویان دختر لبنانی و فلسطینی

دانشگاه حضرت معصومه)س( قم با هدف حمایت از بانوان نخبه 
فلســـطینی و لبنانـــی، اقـــدام به پذیرش و اعطای بورســـیه تحصیلی 
بـــه 10 دانشـــجوی دختـــر از هـــر یـــک از این دو کشـــور کرده اســـت. 
ی بانوان در  دانشگاه حضرت معصومه)س( با تمرکز بر توانمندساز
فضـــای امن علمی و در راســـتای فرامیـــن مقام معظم رهبری، امکان 
تحصیـــل رایـــگان بـــرای دختران نخبـــه فلســـطینی و لبنانی را فراهم 
رده اســـت. این دانشـــگاه تلاش دارد با شناســـایی استعدادهای  آو
، فرصت هایـــی بی نظیر برای رشـــد علمی و  برجســـته ایـــن دو کشـــور
تحصیلـــی بانـــوان فراهـــم کنـــد. این اقدام بـــا هدف ایجـــاد فضایی 
یژه در مقابل  ر از تهدیـــدات جانی برای بانـــوان نخبه، به و امـــن و دو
یـــژه،  یم صهیونیســـتی انجـــام می شـــود. ایـــن فرصـــت و ژ حمـــلات ر
ردن امـــکان تحصیل رایگان در دانشـــگاه، فضایی  ضمـــن فراهـــم آو
بـــرای رشـــد و پیشـــرفت علمـــی دختران لبنانـــی و فلســـطینی فراهم 
کرده اســـت. علاقه مندان و افرادی که با واجدان شـــرایط آشـــنایی 
دارنـــد، می تواننـــد جهـــت کســـب اطلاعـــات بیشـــتر با شـــماره تلفن 

989360190461+ تمـــاس بگیرند.

کارت آزمون دکتری تخصصی 
رشته های علوم پایه پزشکی منتشر شد

کارت ورود به جلســـه آزمون دکتری تخصصی )Ph. D( رشـــته های علوم 
پایه پزشکی، بهداشت و تخصصی و دندانپزشکی سال 1403 در سایت 
 Ph.( مرکز ســـنجش آموزش پزشـــکی منتشر شد. آزمون دکتری تخصصی
Oriented-Technology/( و دکتری تخصصی پژوهشی/ فناوری محور )D
Research by Ph. D( رشته های علوم پایه پزشکی، بهداشت و تخصصی و 
دندانپزشکی سال 1403 در روز 10 آبان 1403 برگزار می شود. برای دوره دکتری 
تخصصی )Ph. D( و دکتری تخصصی پژوهشی/ فناوری محور رشته های 
علوم پایه پزشکی، بهداشت و تخصصی و دندانپزشکی سال 1403 در 70 
رشـــته ظرفیت 1818 نفری اختصاص یافته اســـت. کارت ورود به جلســـه 
آزمون دکتری تخصصی )Ph. D( رشته های علوم پایه پزشکی، بهداشت و 
تخصصی از 6 آبان 1403 در سایت مرکز سنجش آموزش پزشکی به نشانی   
 Ph. D( یافت است. پذیرش در دوره دکتری پژوهشی sanjeshp. Ir  قابل در
، ایران،  ، اصفهان، اهواز by Research( در دانشگاه های علوم پزشکی البرز
، کاشان،  یه، شهید بهشتی، شیراز ، تهران، تربت حیدر ، تبریز بابل، بوشهر
کرمانشاه، کرمان، گیلان، مازندران، مشهد و جهاد دانشگاهی: پژوهشکده 

سرطان معتمد جهاد دانشگاهی صورت می گیرد. 

انتقاد رسانه ها از روند اطلاع رسانی اخبار معاونت علمی
نحوه عجیب انتشار اخبار از سوی روابط عمومی معاونت علمی، فناوری و اقتصاد 
دانش بنیان طی روزهای اخیر حواشی قابل توجهی را متوجه این معاونت مهم در 
عرصه علم وفناوری کشور کرده است؛ اتفاقی که با واکنش رسانه ها هم همراه شده 
است، به طوری که خبرگزاری »ایسنا« در گزارشی درباره نحوه انتصاب رئیس سازمان 
ملی هوش مصنوعی با انتقاد از شیوه انتشار اخبار از سوی معاونت نوشت: »اخبار 
مرتبط با خارج شدن و یا عدم خروج سازمان هوش مصنوعی از ذیل معاونت علمی 
ریاست جمهوری ابتدا از سوی یکی از خبرگزاری ها منتشر شد، فارغ از اینکه این خبر 
، معاونت علمی ریاست جمهوری تکذیبیه این خبر را به  صحت داشته باشد یا خیر
نقل از یکی دیگر از خبرگزاری ها در سایت خود قرار داد و این سؤال را مطرح می کند 
که معاونتی که خود هویت مستقل دارد، چرا تکذیبیه را به نقل از خبرگزاری دیگری 
در سایت خود قرار داده است؟«  البته این تنها واکنش به این اتفاقات نبود؛ چراکه 
 خبرگزاری مهر  هم با انتقاد از نحوه اطلاع رسانی درباره انتصاب مدیران جدید این 
معاونت نوشت: »یکم آبان ماه در خبری که در سایت معاونت علمی قرار گرفت، 
اعلام شد  که مراسم تکریم و معارفه جمعی از معاونان و مدیران برگزار شد. اکنون 
با گذشت پنج روز از برگزاری مراسم تکریم و معارفه، هنوز برخی مدیران جایگزین 
معرفی نشده اند و اخبار انتصابات جدید روی خروجی سایت معاونت قرار نگرفته 
است؛ از همین رو علت تعلل معاونت در اعلام این انتصابات مشخص نیست.«
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